
Stanovska organizacija JUU 
9z društev: 

VABILA: 
= JUU SRESKO DRUŠTVO KOZJE bo 

zborovalo v torek, dne 11. aprila 1933 ob 10. 
v Kozjem. 

Poleg običajnega je na dnevnem redu pre
davanje sr. kmet. ref. »Kmetijska posvetoval
na služba in gospodarski program za šmarski 
srez« in tov. Kukovičič »Varčnost v gospo
dinjstvu«. 

Pridite vsi in točno! Odbor. 

POROČILA: 
JUU SRESKO DRUŠTVO LJUTOMER 

je zborovalo 11. februarja 1933. v osnovni šo
li v Gor. Radgoni. 

Navzočih je bilo 56 članov. 
Po pozdravu članstva je podal predsednik 

tov. Mavric svoje situacijsko poročilo. Očrtal 
je v njem delo in stremljenje sekcije. Član
stvo naj zaupa v udruženje; le v skupnosti 
bomo močni in se lahko nadejamo uspehov. 
Dotaknil se je še dveh dogodkov zadnjih dni, 
ki se nas tičejo osebno. Prvi je politična 
punktacija, glede katere upa, da ostane uči
teljstvo to, kar je bilo —■ namreč jugoslovan
sko. Drugi je episkopatski napad na Spkol
stvo, s katerim smo vsekakor prizadeti tudi 
mi; saj se čuti obče vznemirjenje i zunaj i v 
šoli. — Poslovil se je še od članstva v imenu 
tov. Horvatiča Andreja, ki je premeščen kot 
sreski šolski nadzornik v Črnomelj, ter po
zdravil tov. Turka iz Štrigove. 

Živahno se je razpravljalo o mnogih dru
štvenih in stanovskih zadevah. Članstvo se je 
izreklo proti pravnemu konzulentu, ker je or
ganizacija sama poklicana v to, da pravno 
ščiti članstvo, razen da se pri sekciji osnuje 
poseben fond. — V odbor za obravnavo za
ščitnih slučajev so bili izvoljeni tov. Stopar, 
Klanjšček, Mislej. — Glavni odbor naj dela 
na to, da se razpišejo vsa mesta v državi, ki 
so prosta, in v času, da lahko vsakdo vloži 
prošnjo. — Članstvo naj pristopa k društvu 
Učiteljskega doma na Omišlju. — Nove knji
žice za učence so nepraktične in uvedejo se 
naj stara šolska izpričevala. 

Zanimivo je nato predaval tov. Stopar o 
novi metodi pouka čitanja in pisanja v ele
mentarnem razredu. Predavatelj je orisal svo

je delo v razredu, kjer dela po Fleretovi či
tanki. Pokazal je svoj način, ki je ljubek — 
in svoj uspeh: deca se igra in vendar dela, 
misli; deca pride sama do cilja. Kar si otrok 
sam pridobi, to mu ostane za večno. Pisave 
so individualne. Koreferentinja tovarišica Ko
vačeva je podala nekaj misli o stari metodi. 
Njene besede so izzvenele v tem: vsaka me
toda je dobra in prava, ki se po njej pride 
na lep način do cilja. 

Po sklepu zbora se bo vršilo prihodnje 
zborovanje 6. maja v Strigovi. 
K. Mavric, preelsednik. M. Klemenčič, tajnica. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO V KAM
NIKU je zborovalo 18. marca 1933 v Ljublja
ni. Ob 9. je otvoril tov. predsednik Arrigler 
zborovanje ter pozdravil vse navzoče. Preda
vanju sreskega referenta so prisostvovali tudi 
kandidati in kandidatinje zadnjega letnika 
drž. učiteljišča ter profesorji istega zavoda 
gg. Černejeva, Čopič in Jeglič. 

Kot prva točka dnevnega reda je bilo 
predavanje sreskega referenta tov. Lukežiča: 
Pouk v oddelkih s posebnim ozirom na zah
teve modernega pouka. Zanimivemu in pouč
nemu referatu je sledila debata, v katero so 
posegli učiteljiščniki in nekateri tovariši. Nato 
je poročal tov. predsednik o organizačnih za
devah. Nadalje so se prebrali došli dopisi. Z 
ozirom na dopis glede pisem s strani učitelj
stva poslancem in drugim vplivnim osebam za 
dosego boljših sklužbenih mest se sprejme 
naslednji predlog. 

Toplo pozdravljamo izjave gg. narodnih 
poslancev, ker nam dajo upanje, da bo vendar 
enkrat prišel red v način nastavljanja učitelj
stva. 

Odločno pa moramo ob tej priliki odklo
niti očitek nediscipline, kakor da bi učitelj
stvo samo bilo krivo teh pisemskih popla\. 
Uverjeni smo, da bo ta samaobsebi in hitro 
ponehala, kadar bodo pri premestitvah in na
mestitvah učiteljstva odločali uradno ugotov
ljeni razlogi, in pa kadar gg. narodni poslanci 
načelno ne bodo hoteli za učiteljstvo posre
dovati. 

To sta edini dve možnosti, ki bi onemo
gočili, oziroma izdatno omejili pritiskanje 
kljuk. Dokler pa bo možnost za posredovanje 
dana, je popolnoma naravno, da si bodo go
tovo pomagali na ta način. 

Nato se je sklenilo, da se bo v doglcd
nem času vršil zbor upraviteljev. Predloge jfi 
treba zbrati do 1. aprila in jih poslati tov. Pri



možicu. Odbor bo potem sklepal, katere da v 
obravnavo na upraviteljskem sestanku. 

Sreski referent tov. Lukežič je priporočal 
ustanovitev Podmladka Jadranske Straže. 
Tov. predsednik Arrigler je svetoval, naj se 
z dobičkom šolskih prireditev krije članarina 
za PRK in PJS. 

Z ozirom na to, da se učiteljstvu še 
vedno pošiljajo razne knjige, brošure, itd., ne 
da bi jih učiteljstvo naročilo, se je zopet 
poudarilo, da smatra učiteljstvo, kar se mu 
pošlje na ogled, kot podarjeno in bo učitelj
stvo le to plačalo, kar bo naročilo. 

Nato se je zborovanje zaključilo. 
Anton Arrigler s. r., Gizela Ušeničnik s. r., 

predsednik. tajnica, 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LITIJA 
je zborovalo 18. marca v Ljubljani pri Mikli
ču. Ob 9. dopoldne je pozdravil predsednik 
tov. Zupančič 75 tovarišev(ic), imenoma pa 
tov. nadzornika Bezeljaka. Nato je podal si
tuacijsko poročilo ter prečital došle dopise. 
Resolucije tov. Pelka, ki so bile sprejete na 
zagorskem zborovanju, je vzela sekcija JUU 
na znanje. Zlasti je tov. predsednik podčrtal 
važnost Učiteljskega obmorskega doma na 
Omišlju in priporočil vsem včlanjenje. Pripo
ročil je tudi delo pri Jadranski straži, ki si 
je postavila .pomembno nalogo: Čuvajmo na
še morje! Podrobno smo razpravljali o zaščiti 
članstva ter po navodilih okrožnice sekcije 
JUU izvolili naslednji zaščitni odbor: Jože 
Župančič iz Litije, Maks Kovačič iz Šmartna, 
Janez Kopriva iz Zagorja. Po sklepu zagor
skega zbora je prišla nato na dnevni red 
»Težka zadeva«. Člani so se vneto udeležili 
debate, za zaključek pa je bil sprejet pred
log tov. Golobica: Uredništvo »Učiteljskega 
tovariša« naj ne prinaša člankov, ki razbur
jajo naše vrste. 

Tov. Golobic Peter s Primskovega je pre
daval o esperantu, mednarodnem jeziku. Za 
zanimivo podajanje važnega problema in za 
recitiranje esperantske himne je žel splošno 
pohvalo. Sreski kmetijski referent g. Šušter
šič Franc iz Litije je po prečitanju dopisov 
v zadevi banovinske razstave šolskih vrtov 

podal smernice za složno sodelovanje učitelj
stva in sreskih kmetijskih referentov v pro
speh kmečkega stanu. Sprejet je bil njegov 
predlog, da se priredi pred banovinsko še 
sreska kmetijska razstava. V pripravljalni 
odbor za obe razstavi so bili izvoljeni tova

riši: Kopriva iz Zagorja, Kovičeva iz Jevnice, 
Rostohar iz Litije, Kovačič iz Šmartna, We
ber iz Žalne, Intihar s Krke, Jevnikar iz Št. 
Vida, tov. Kolenc iz Zagorja kot predsednik 
sreskega kmetijskega odbora ter sreski kmet. 
referent g. Šušteršič. Prihodnje zborovanje 
bo v Stični v prvi polovici maja. Zvečer so 
si naši člani ogledali predstavo v operi oziro
ma drami ob znižanih cenah. Zahvaljujemo 
se za ljubeznivost g. upravniku. 
Jože Župančič, Maks Kovačič, 

predsednik. tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO MARIBOR 
— MESTO. Na izrednem zborovanju, ki se 
je vršilo dne 1. marca 1933 ob 16. uri na I. 
dekliški osnovni šoli v Mariboru, so bile so
glasno sprejete sledeče resolucije: 

1. 1. »Učiteljski tovariš« naj ne prinaša 
člankov, ki so pisani iz popolnoma osebnih 
vidikov, kakor je bil članek »Težka zadeva«. 
Taki članki povzročajo vznemirjenje in ne
voljo v lastnih vrstah, vzbujajo sum, da se 
sekcija s tem strinja, opozarjajo javnost na 
naše zadeve in bodo dovedli do ukrepov, ki 
utegnejo imeti za naš stan nedogledne posle
dice. 

2. Poročene učiteljice so enakovredne 
članice organizacije, zato naj sekcija njih in
terese zastopa z enako vnemo in vztrajnost
jo kakor interese ostalega članstva. Organi
zacija naj ne načenja vprašanja odpustitve 
omoženih učiteljic katerekoli vrste, ker eni 
redukciji slede neizogibno druge. 

3. Sekcija JUU za drav. banovino naj na
pravi potrebne korake v zadevi resolucije ba
novinskega svetnika dr. Senčarja ob razpra
vi banovinskega proračuna, ki se glasi: »Po
ročenim učiteljicam, zlasti onim, ki niso po
ročene z učitelji, je s primerno odpravnino 
odnosno z znižano pokojnino omogočiti, da 

napravijo mesto nezaposlenim učitelj, kan
didatom.« 

4. Učiteljice so se poročile s pristankom 
šolskih oblasti in so zgradile svojo eksistenco 
na možnosti obojestranskega zaslužka. Ker 
je to njih uzakonjena pravica, se jim ne sme 
vzeti. 

5. Odločno smo proti temu, da bi nosilo 
bremena, ki jih je povzročila splošna gospo
darska kriza, v prvi vrsti učiteljstvo. Takšen 
način reševanja krize je enostranski, ker ne 
upošteva dosedanjih pridobljenih pravic. 

6. Poročenim ženam se dovoljuje v vseh 
državah, da sodelujejo v vseh panogah neo

virano pri reševanju skupnih nalog človeštva, 
tem bolj je na mestu učiteljicamati na polju 
vzgoje mladine. 

7. Sekcija JUU za dravsko banovino naj 
revidira svoje stališče napram vprašanju po
ročenih učiteljic v obče in naj poda izjavo, 
da je proti vsaki redukciji poročenih učiteljic. 

8. Ako sekcija ne poda izjave, da bo šči
tila vedno in povsod pravico vseh poročenih 
učiteljic, izjavljajo vse učiteljice, tudi nepo
ročene, ki se čutijo istotako prizadete v svo
jih osnovnih človeških pravicah, da bodo iz
vajale konsekvence. 

9. Uvidevamo potrebo nastavitve novin
cev. Organizacija naj posreduje: 

a) da se vsa izpraznjena mesta zasedejo 
z novinci. 

b) Povsod, kjer je število učencev v raz
redih nadštevilno, naj se dovolijo vzpored
nice. 

c) Pospeši naj se upokojitev vseh onih, 
ki imajo polna službena leta, in onih, ki so 
ze prosili za upokojitev, a čakajo že mesece 
in mesece na rešitev. Izposluje pa naj se tudi, 
da se jim pokojnina avtomatično nakaže z 
upokojitvenim dekretom. 

č) Vsi učitelji, ki so zaposleni v drugih 
resorih. naj se prevedejo v proračun istih. 
Isto velja za učiteljstvo osnovnih šol, ki slu
žijo na meščanskih šolah. S tem bo izpraznje
nih toliko mest, da se bodo lahko namestili 
vsi novinci. 

10. V bodoče naj se sprejme na učitelji
šče samo toliko kandidatov, kolikor je dejan
sko potrebno učiteljev, učiteljic. Vsa zasebna 
učiteljišča naj se ukinejo, druga pa naj se 
preosnujejo v srednje gospodinjske in višje 
obrtne šole. 

11. Ker je bil sprejet na seji banovinske
ga sveta predlog, da se ukine državnim na
meščencem odtegovanje za kuluk, prosimo 
sekcijo, naj izposluje, da se nam vplačani 
zneski vrnejo, ker se nam itak uradno odte
guje prispevek za brezposelne. 

III. Učiteljsko društvo Maribor — mesto 
poziva sekcijo, da zastavi ves svoj vpliv, da 

se zmanjša zahtevano število razredov za 
oprostitev razrednega pouka šolskim upravi
teljem od 12 na 10. 
Ciril Hočevar, predsednik. Iv. Womer, tajnik. 


